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La réunion publique de commission est ouverte à 16 h 02 et présidée par M. Ortwin Depoortere. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 16.02 uur en voorgezeten door de heer Ortwin De-
poortere. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 

01 Question de Mathieu Bihet à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Un nouveau centre d’accueil 

pour migrants à Stoumont" (55041315C) 

01 Vraag van Mathieu Bihet aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "Een nieuw opvangcentrum 

voor migranten in Stoumont" (55041315C) 
 

01.01  Mathieu Bihet (MR): Madame la secrétaire d'État, en 2021, le 

CHR de Verviers vendait le site du sanatorium de Borgoumont à Stou-
mont à différents promoteurs immobiliers. Il était alors question de 
transformer l'ancien sanatorium en hôtel de prestige. Toutefois, il n'est 
prévu aucuns travaux à ce stade selon mes informations. Au lieu de 
cela, il semblerait que ces mêmes promoteurs aient été contactés par 
les autorités provinciales en vue d'installer un centre d'accueil pour mi-
grants. Le porte-parole du Gouverneur confirme l'information et la de-
mande introduite est en cours d'examen. 
 
Je me permets de rappeler que je suis intervenu à maintes reprises 
dans cette commission pour rappeler que les communes de cet arron-
dissement ont déjà consenti à de gros efforts pour l'accueil de migrants 
et ce, malgré les défis économiques auxquels le territoire est confron-
tés. 
 
En outre, la localisation du site semble inappropriée pour l'installation 
d'un centre d'accueil pour migrants. La commune rurale de Stoumont 
n'est évidemment pas pourvue d'un vaste réseau de transports publics. 
À cela, on peut encore ajouter que le sanatorium est un lieu excentré et 
difficile d'accès. Dès lors, pour les raisons invoquées, ce nouveau projet 
a de grandes chances de se solder par un effet contre-productif aggra-
vant l'isolement de ces personnes. 
 
Pourriez-vous nous confirmer l'information que je relaye aujourd'hui? 
Étant donné l'état du bâtiment, est-ce réalisable? 
Si ce projet devait voir le jour, combien de personnes pourraient y être 
accueillies? 
Disposez-vous d'autres informations sur le sujet? 

01.01  Mathieu Bihet (MR): In 2021 

heeft het CHR Verviers het sanato-
rium in het gehucht Borgoumont 
(Stoumont) verkocht aan projectont-
wikkelaars die er een luxehotel van 
zouden maken. Nu blijkt dat deze 
projectontwikkelaars door de pro-
vincie benaderd werden om er een 
opvangcentrum voor migranten te 
vestigen. 
 
Deze gemeenten hebben al veel in-
spanningen geleverd om migranten 
op te vangen. Bovendien lijkt die 
site ongeschikt voor een opvang-
centrum. Stoumont heeft geen uit-
gebreid openbaarvervoersnetwerk 
en het sanatorium is moeilijk bereik-
baar. Het risico bestaat dus dat dit 
nieuwe project die mensen nog 
meer zal isoleren. 
 
Kunt u die informatie bevestigen? Is 
de inrichting van een opvangcen-
trum wel haalbaar, gelet op de staat 
van het gebouw? Als dit project 
doorgaat, hoeveel personen kun-
nen er dan opgevangen worden? 
Beschikt u over andere informatie 
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 ter zake? 

 

01.02  Nicole de Moor, secrétaire d'État: Monsieur Bihet, Fedasil n’est 

pas impliqué dans la demande de la province de Liège auprès des pro-
moteurs immobiliers. L’agence a géré un centre d’accueil dans le sana-
torium de Borgoumont à Stoumont entre septembre 2010 et sep-
tembre 2013 pour l’accueil de 170 personnes. 
 
L’état du bâtiment, les frais de location et les coûts énergétiques ont 
conduit à une fermeture. Mes services n’ont pas reçu une offre de loca-
tion de ce site et constatent que l’état du bâtiment s’est empiré ces der-
nières années. 
 
Aucun projet n’est à l’étude sur le sanatorium actuellement. 
 

01.02 Staatssecretaris Nicole de 

Moor: Fedasil is niet betrokken bij 
de vraag van de provincie Luik aan 
de projectontwikkelaars. Het agent-
schap heeft tussen 2010 en 2013 
een opvangcentrum in het sanato-
rium te Borgoumont (Stoumont) be-
heerd. Er werden 170 personen op-
gevangen. 
 
Als gevolg van de slechte staat van 
het gebouw, de huurkosten en de 
energiekosten werd het gebouw ge-
sloten en mijn diensten hebben 
geen enkel huuraanbod gekregen. 
Momenteel is er voor het sanato-
rium geen enkel project in studie.  
 

01.03  Mathieu Bihet (MR): Merci pour votre réponse limpide. 

 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: De vragen nrs. 55041369C, 55041568C, 55041461C en 
55041467C van de heer Roggeman worden uitgesteld. 
 

Le président: Il a déjà été répondu 
aux questions nos 55041366C et 
55041465C de M. Roggeman. Les 
questions nos 55041369C, 
55041568C, 55041461C et 
55041467C de M. Roggeman sont 
reportées. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Eva Platteau aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "Het rapport van 11.11.11 over de verontrus-
tende stijging van het aantal pushbacks" (55041591C) 
- Simon Moutquin aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De pushbacks in Servië" (55041704C) 

02 Questions jointes de 

- Eva Platteau à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Le rapport de 11.11.11 sur l'augmentation in-
quiétante du nombre de refoulements" (55041591C) 
- Simon Moutquin à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Les pushbacks en Serbie" (55041704C) 
 

02.01  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Mevrouw de staatssecretaris, als 

er vragen worden uitgesteld, is er misschien meer tijd om antwoorden 
van u te krijgen. 
 
Onze fractie heeft in het verleden een voorstel van resolutie betreffende 
de pushbacks uitgewerkt. Dat voorstel werd helaas verworpen, want we 
vonden daarvoor geen meerderheid. Ook uw partij was weigerachtig om 
dat voorstel te steunen. 
 
Een nieuw rapport van 11.11.11. – dat u hopelijk ook hebt bekeken – 
toont aan dat vorig jaar maar liefst 346.000 illegale pushbacks hebben 
plaatsgevonden aan de Europese buitengrenzen. Vooral landen als 
Bulgarije, Hongarije en Griekenland, maar ook noordelijke landen als 
Letland maken zich daaraan schuldig. Die pushbacks gaan gepaard 
met ernstig fysiek geweld zoals slagen, aanvallen met honden, de toe-
diening van elektrische schokken, het onthouden van voedsel en water, 

02.01  Eva Platteau (Ecolo-Groen): 

Selon un rapport de l'ONG 
11.11.11, 346 000 opérations illé-
gales de renvoi aux frontières exté-
rieures de l'Union européenne ont 
eu lieu l'année dernière. Ces opéra-
tions s'accompagnent de violences 
et les migrants se voient régulière-
ment confisquer leurs effets person-
nels. Il semble que les mauvais trai-
tements soient également en aug-
mentation. L'agence Frontex auto-
rise ces opérations de renvoi et joue 
même un rôle dans leur dissimula-
tion. Des images épouvantables 
d'opérations de renvoi violentes et 
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tot zelfs seksueel geweld. Die gruwelijke feiten spelen zich af aan onze 
Europese buitengrenzen. Dikwijls worden ook de bezittingen van mi-
granten afgenomen, zoals hun gsm en documenten. Die mishandelin-
gen lijken alsmaar erger te worden en toe te nemen. 
 
Het agentschap Frontex speelde in het verleden of speelt nog altijd een 
rol bij het toelaten of zelfs verdoezelen van pushbacks. Nu blijkt dat de 
ex-directeur ervan, de heer Fabrice Leggeri, zich onlangs heeft aange-
sloten bij extreemrechts, hoeft het ons niet te verbazen dat dat agent-
schap systematisch dat beleid voerde. 
 
Onlangs waren er ook schokkende beelden van migranten die door kan-
didaat-lidstaat Servië op gewelddadige wijze de grens werden overge-
zet naar Noord-Macedonië. Ze werden daarbij gedwongen zich volledig 
uit te kleden in de vrieskou. Het is bijzonder kwalijk dat dat incident ge-
beurde vlak na een top tussen de EU en Servië over grenssamenwer-
king. 
 
De conclusie is dat de pushbacks een ernstige schending van het Eu-
ropees en internationaal recht vormen. Volgens 11.11.11. zijn ze een 
standaardpraktijk geworden aan de EU-buitengrenzen. Eigenlijk vraagt 
11.11.11 al langer een onafhankelijk monitoringsysteem om toe te zien 
op die buitengrenzen, maar dat werd helaas niet opgenomen in het mi-
gratiepact wegens protest van lidstaten. Dat is een gemiste kans. 
 
Zult u tijdens het Belgische voorzitterschap die schendingen van men-
senrechten op de agenda zetten? 
 
Welke garanties biedt het EU-migratiepact voor de naleving van het in-
ternationaal recht en het respecteren van de mensenrechten aan de 
Europese buitengrenzen? 
 
Zult u pleiten voor een onafhankelijk monitoringsysteem aan de Euro-
pese grenzen? 
 
Moet Frontex aanwezig blijven in lidstaten waar systematisch push-
backs plaatsvinden? Ik las vandaag dat de ombudsman van de Euro-
pese Commissie verklaart dat Frontex in Griekenland niet meer zou mo-
gen opereren wegens de schending van de Europese regels door de 
Griekse autoriteiten. Mevrouw de staatssecretaris, welke rol denkt u dat 
het agentschap moet vervullen in die landen? 
 
In welke sancties voorziet het migratiepact wanneer lidstaten zich niet 
aan de regels houden? Het lijkt erop dat Europa oogluikend toekijkt, 
waardoor er in feite straffeloosheid heerst. 
 
Ondertussen is een nieuwe directeur aangesteld. Hebt u zicht op een 
eventuele cultuurverandering binnen Frontex? 
 
Wat doen de Belgische vertegenwoordigers om toe te kijken op de men-
senrechten in de management board? 
 
Kaart u zulke zaken aan in uw regelmatige contacten met uw collega-
ministers van andere landen? 
 
Bent u er zeker van dat het recht op asielaanvraag op het Europees 
grondgebied altijd gewaarborgd zal blijven bij de uitvoering van het Eu-
ropees migratiepact? Hoe kunt u dat garanderen? Onlangs hoorden we 

inhumaines ont récemment circulé, 
juste après un sommet entre l'UE et 
la Serbie.  
 
Ces opérations de renvoi consti-
tuent une grave violation du droit 
européen et international, mais se-
lon 11.11.11, elles sont devenues 
monnaie courante aux frontières ex-
térieures de l'Union européenne. 
L'ONG réclame dès lors un système 
de monitoring indépendant, qui n'a 
malheureusement pas été intégré 
dans le pacte sur la migration. 
 
La secrétaire d'État inscrira-t-elle ce 
problème à l'ordre du jour européen 
durant la présidence belge en cours 
et plaidera-t-elle à cet égard pour un 
système de suivi indépendant? 
Quelles garanties le pacte migra-
toire offre-t-il en matière de respect 
du droit international et des sanc-
tions sont-elles prévues en cas de 
non-respect des règles par les États 
membres? Quel rôle Frontex doit-
elle jouer? Le nouveau directeur 
parviendra-t-il à faire évoluer les 
mentalités? Que font les représen-
tants belges au sein du conseil d'ad-
ministration de Frontex? Le droit à 
la demande d'asile sur le territoire 
européen demeurera-t-il toujours 
garanti dans le cadre de l'exécution 
du pacte migratoire? 
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immers ook Belgische partijen pleiten voor een asielstop. Die partijen 
zeggen dat het migratiepact een hefboom biedt om solidariteit af te ko-
pen en vinden dat België zijn verplichting niet meer kan nakomen. Vol-
gens mij is dat niet de bedoeling. 
 
Het is een lange vraag. Ik kijk dan ook uit naar uw uitgebreid antwoord. 
 

02.02  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Merci monsieur le président. 

Monsieur Roggeman nous donne son temps de parole, il nous a envoyé 
un message pour nous le dire. 
 
Vous le savez, madame la secrétaire d'État, ma question ne porte pas 
sur la Serbie contrairement au titre de ma question mais bien sur la 
Croatie. Toutefois, ma collègue madame Platteau et moi-même parlons 
de la même route migratoire qui est dangereuse, d'où l'intérêt de trouver 
une solution au niveau européen même si on n'est pas spécialement 
d'accord sur le cadre de ces solutions. 
 
Par contre, je pense qu'on est d'accord sur le respect des droits hu-
mains hors-frontières. Vous vous êtes déjà beaucoup exprimé sur cela 
et je vous en remercie. La situation entre la Bosnie et la Croatie – qui 
fait l'objet de ma question – se résume en deux mots: inhumaine et cy-
nique.  
 
"Inhumaine" parce qu'une des premières actions que j'ai pu réaliser en 
tant que député est d'être allé à la frontière entre la Bosnie et la Croatie 
et d'y voir ces gens qui se faisaient mordre par des chiens de milices 
croates, j'ai vu ces gens qui avaient été jetés dans la rivière qui sépare 
le pays par, parfois, la police croate. On a entendu des témoignages de 
personnes parfois très jeunes qui sont donc coincées en Bosnie et qui 
tentent de rejoindre l'espace Schengen via la Croatie. Les ONG sur 
place sont très claires: attaques de policiers, mises à tabac par des po-
liciers ou par des milices croates, morsures de chiens, agressions, in-
sultes, etc. Pour rappel, Human Right Watch (HRW) a mené un série 
d'entretiens et a pu voir que sur les personnes interrogées, la grande 
partie avait subi des pushbacks, notamment parfois des jeunes enfants. 
D'ailleurs, le Danish Refugee Council enregistre 30 000 pushbacks en 
trois ans entre la Croatie et la Bosnie et 13 % des refoulements enre-
gistrés en 2022 concernaient des enfants. La Croatie a par ailleurs été 
condamnée par la Cour européenne des droits de l'homme pour deux 
cas de violence ayant entraîné la mort de personnes migrantes, dont 
celle d'une petite fille de six ans. 
 
Je disais "inhumaine" mais aussi "cynique" parce qu'il y a un double 
discours de la plupart des autorités européennes qui disent vouloir dé-
fendre les droits humains à nos frontières mais qui félicitent – à 
l'époque, Madame von der Leyen l'avait fait elle-même – la Croatie pour 
son maintien des frontières européennes. C'est d'ailleurs une sorte de 
deal assez cynique qui a permis à la Croatie de rejoindre l'espace 
Schengen et l'Union européenne. 
 
Mes questions sont donc les suivantes: le respect des droits humains, 
spécifiquement à la frontière entre la Croatie et la Bosnie, a-t-il été 
abordé lors des négociations du Pacte migratoire européen? La Bel-
gique, qui occupe actuellement la présidence du Conseil de l'Union eu-
ropéenne, va-t-elle prendre des initiatives pour discuter avec les autori-
tés croates de ces accusations de refoulement? Avez-vous échangé 
avec vos homologues croates sur cette question? Comment peut-on 

02.02  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Mijn vraag handelt over 
Kroatië, maar heeft betrekking op 
dezelfde gevaarlijke migratieroute. 
Er moet op Europees niveau een 
oplossing gevonden worden. De si-
tuatie van de ontheemden op de 
grens tussen Bosnië en Kroatië is 
een illustratie van het inhumane en 
cynische Europese migratiebeleid. 
In de getuigenissen van individuen 
en ngo's worden de aanvallen van 
politieagenten, de afranselingen 
door Kroatische milities, de honden-
beten, de aanrandingen en de bele-
digingen aan de kaak gesteld. Hu-
man Rights Watch (HRW) heeft 
aangetoond dat veel mensen, en 
met name ook jonge kinderen, te 
maken kregen met pushbacks. De 
Danish Refugee Council regis-
treerde in drie jaar tijd 30.000 push-
backs tussen Kroatië en Bosnië. 
Kroatië is door het Europees Hof 
voor de Rechten van de Mens ver-
oordeeld voor twee gevallen van ge-
weld die geleid hebben tot de dood 
van migranten. Bij een daarvan 
kwam een zesjarig meisje om het le-
ven. 
 
De Europese autoriteiten zeggen 
dat ze de mensenrechten aan onze 
grenzen willen verdedigen, maar te-
gelijkertijd feliciteren ze Kroatië met 
de strenge handhaving aan de gren-
zen van dat land. Door deze cyni-
sche deal kon Kroatië tot de EU toe-
treden. 
 
Is de eerbiediging van de mensen-
rechten aan de Kroatisch-Bos-
nische grens ter sprake gekomen tij-
dens de onderhandelingen over het 
Europese migratiepact? Hebt u met 
uw Kroatische ambtgenoten over de 
vermeende pushbacks gesproken? 
Hoe kunnen we de Bosnische ngo's 
ondersteunen, nu ze tijdelijk duizen-
den mensen moeten opvangen? 
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soutenir le travail de ces ONG, notamment en Bosnie, à défaut d'un 
mécanisme actuel de respect des droits humains, dans leur accueil mo-
mentané de centaines, voire de milliers de personnes exilées?  
 

02.03 Staatssecretaris Nicole de Moor: Mijnheer de voorzitter, geachte 

leden, mijn prioriteiten tijdens het Belgische voorzitterschap van de 
Raad zijn bekend, namelijk het finaliseren van het EU asiel- en migra-
tiepact en ook het op de rails zetten van de implementatie daarvan. 
 
Het pact houdt een duurzame hervorming in van het gemeenschappe-
lijke asielsysteem. Ik ben ervan overtuigd dat die hervorming op lange 
termijn de beste garantie biedt voor het respecteren van de mensen-
rechten aan de buitengrenzen en in de Europese Unie. Ik zou uren kun-
nen uitweiden over de redenen waarom een nieuw, performanter, meer 
fair Europees migratiemodel beter is voor de bescherming van de men-
senrechten. Ik zal mij hier echter beperken tot de essentie. 
 
Het is in dat verband belangrijk in herinnering te brengen waar we van-
daag staan. Het huidige systeem werkt niet en is niet goed voor indivi-
duele rechten. Dat is tal van keren bewezen. 
 
Het nieuwe systeem zoekt en vindt ook een betere balans tussen soli-
dariteit en verantwoordelijkheid. Die balans is een belangrijke factor om 
het vertrouwen en de medewerking van lidstaten te garanderen en tot 
een migratiemodel te komen dat rechtvaardig en duidelijk is, zowel voor 
de lidstaten als voor individuen. 
 
Door in te stemmen met het Europees migratiepact hebben alle betrok-
ken EU-actoren, zijnde de Europese Commissie en het Europees Par-
lement maar ook de lidstaten, zich in de Raad opnieuw uitgesproken 
voor het mensenrecht om op het Europees grondgebied asiel aan te 
vragen, zoals vastgelegd in het Europees Handvest voor de grondrech-
ten en in het Vluchtelingenverdrag van de Verenigde Naties. Daarover 
is geen discussie meer. Dat is zelfs de kern van de nieuwe regelgeving. 
Dat is geen evidentie. 
 
Het pact heeft daarenboven veel aandacht voor de individuele asielzoe-
kers, in het bijzonder voor kwetsbare personen, zoals minderjarigen. De 
procedurele rechten van zij die bescherming zoeken, worden versterkt. 
 
De asielprocedureverordening bepaalt ook dat asielzoekers tijdens de 
aanvraagprocedure en de beroepsprocedure rechtsbijstand krijgen. Dat 
is een systeem dat wij in België al kennen. 
 
U polst ook naar de monitoring. De APR (asielprocedureverordening) 
voorziet in een dubbele monitoring van de grensprocedure. Ten eerste 
moet elke lidstaat een nationaal grondrechtenmechanisme opzetten in 
het kader van de grensprocedure. Ten tweede wordt het mechanisme 
van de EUAA (Asielagentschap van de Europese Unie) voor de moni-
toring van de opvangvoorzieningen ook versterkt. Die monitoring is cru-
ciaal, dus dat was een Belgisch aandachtspunt tijdens de onderhande-
lingen. 
 
De ultieme afdwinging van de naleving van het Unierecht ligt zoals voor-
zien in de Europese verdragen bij de Europese Commissie, die kan op-
treden bij lidstaten die in gebreke blijven. 
 

02.03  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: Ma priorité au cours de la 
présidence belge est et reste la fina-
lisation du pacte migratoire et sa 
mise en œuvre. Ce pacte permet de 
réformer durablement le système 
d'asile et offrira à long terme la meil-
leure garantie du respect des droits 
de l'homme aux frontières exté-
rieures européennes. Le nouveau 
système améliore l'équilibre entre la 
solidarité et la responsabilité. L'en-
semble des acteurs concernés se 
sont à nouveau prononcés en fa-
veur du droit à demander l'asile. Les 
droits procéduraux des personnes 
qui sollicitent une protection sont 
renforcés. Durant la procédure, les 
demandeurs d'asile bénéficient 
d'une assistance juridique, à l'instar 
de celle qui existe déjà en Belgique. 
 
La procédure à la frontière fera l'ob-
jet d'un double monitoring. Chaque 
État membre devra mettre en place 
un mécanisme national de contrôle 
du respect des droits fondamen-
taux. En outre, le mécanisme de 
l'Agence de l'Union européenne 
pour l'asile (AUEA) pour le contrôle 
des structures d'accueil sera ren-
forcé. La Commission européenne 
peut intervenir si des États 
membres manquent à leurs obliga-
tions. 
 
Par ailleurs, les procédures seront 
accélérées. Une procédure rapide à 
la frontière sera instaurée pour les 
demandeurs d'asile ayant peu de 
chances d’être reconnus. Leur dos-
sier sera évalué dans un délai de 12 
semaines. Les États membres as-
surent une capacité d'accueil per-
manente pour les personnes sou-
mises à la procédure rapide à la 
frontière et bénéficient d'un soutien 
de la Commission européenne à cet 
effet. Les autres procédures d'asile 
seront également harmonisées afin 
de les rendre plus efficaces et de ré-
sorber l'arriéré. Le règlement relatif 
à la gestion de l'asile et de la migra-
tion améliore les règles de Dublin en 
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Verder wordt de procedurele positie van individuen verbeterd door pro-
cedures sneller te maken. Het Vluchtelingenagentschap van de 
Verenigde Naties en het Europees Hof voor de Rechten van de Mens 
hebben immers herhaaldelijk verklaard dat asielprocedures zo snel en 
efficiënt mogelijk moeten zijn. Een trage rechtsgang leidt immers tot on-
zekerheid en dat is niet in het belang van de asielzoekers. 
 
Een van de nieuwigheden in het pact is de snelle grensprocedure voor 
asielzoekers met een lage erkenningskans. Die procedure is speciaal 
ontworpen voor personen die aankomen uit landen van herkomst waar 
geen oorlog of conflict heerst. Hun zaak wordt dan binnen de 12 weken 
beoordeeld en het resultaat kan een erkenning of een snelle terugkeer 
zijn. Lidstaten zorgen voor een permanente opvangcapaciteit voor die-
genen die deze snelle grensprocedure doorlopen met ondersteuning in 
de vorm van personele middelen en expertise van de Commissie en de 
EU-agentschappen. 
 
Ook de asielprocedures voor andere aanvragers worden gestroomlijnd 
in het gemeenschappelijk referentiekader zodat asielaanvragen in het 
algemeen efficiënter kunnen worden behandeld, de achterstand bij de 
behandeling van zaken kan worden weggewerkt en er tijdig kan worden 
ingespeeld op de behoeften van asielzoekers.  
 
We zien dezelfde behoefte aan snelheid en vereenvoudiging in de 
asylum and migration management regulation. Die verordening verbe-
tert de huidige Dublinregels door de termijnen te verkorten en door het 
huidige, complexe terugnamesysteem te vervangen door een eenvou-
dige kennisgeving van terugname. 
 
U stelde ook een aantal vragen over Frontex, het Europese kust- en 
grensbewakingsagentschap. Frontex heeft een belangrijkere rol te spe-
len. Ik zou durven argumenteren dat de Europese aanwezigheid be-
langrijk is, met name daar waar lange en moeilijke grenzen bewaakt 
moeten worden. Grensbewaking in dergelijke zones is niet eenvoudig 
en Europese bijstand en Europese ogen en oren op het terrein zijn daar-
bij voor mij heel belangrijk. Die grenzen zijn ook onze grenzen. Ik zou 
het niet verstandig vinden om daar de Europese ogen en oren van Fron-
tex weg te halen, mevrouw Platteau. 
 
België wordt in de raad van bestuur van Frontex vertegenwoordigd door 
de federale politie, die ressorteert onder de bevoegdheid van minister 
Verlinden. Voor meer details over het aanvoelen van een cultuurveran-
dering raad ik u aan een vraag aan mijn collega te richten. De Belgische 
vertegenwoordigers genieten alle vertrouwen om de Belgische positie 
correct te vertolken. De positie in de management board wordt overi-
gens zorgvuldig voorbereid door een brede vergadering met de ver-
schillende bevoegde spelers, waaronder de asiel- en migratiediensten 
en mijn kabinet. België vertolkt daar consequent het mensenrechten- 
standpunt. Binnen Frontex zien wij inderdaad dat er een organisatori-
sche hervorming opgezet wordt door het nieuwe management. 
 

raccourcissant les délais et en rem-
plaçant le système complexe de ré-
admission par une simple notifica-
tion de réadmission. 
 
Frontex joue un rôle important en la 
matière. La surveillance des fron-
tières n'a rien d'évident. Les fron-
tières extérieures européennes sont 
également nos frontières. Il ne me 
semblerait pas judicieux d'y retirer la 
supervision européenne de Fron-
tex. La Belgique est représentée par 
la police fédérale au sein du conseil 
d'administration de Frontex. La po-
sition à prendre est préparée au 
cours d'une large réunion avec tous 
les acteurs compétents, tels que les 
services de l'asile et de la migration 
et mon cabinet. Notre pays défend 
invariablement la position des droits 
humains au sein de Frontex. L'orga-
nisation interne de Frontex fait ac-
tuellement l'objet d'une réforme par 
la nouvelle direction. 
 

Vous évoquez les refoulements (pushbacks) qui sont bien entendu in-
terdits à la fois par le droit européen et international. La Commission 
européenne surveille cela en tant gardienne des traités. Ce n'est pas du 
ressort des États membres individuels ni de celui de la présidence belge 
de le faire puisqu'elle représente tous les États membres. 
 
Je n'ai pas encore eu de réunion bilatérale avec mon homologue croate 

Pushbacks zijn verboden en de Eu-
ropese Commissie ziet daarop toe. 
Ik heb nog niet met mijn Kroatische 
ambtgenoot gesproken over het be-
heer van de grenzen. Ik heb de eva-
luatie van de verordening betref-
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depuis le début de la présidence. Il existe plusieurs forums plus appro-
priés dans l'UE pour discuter des frontières et de leur gestion. 
 
Concrètement, j'ai inscrit l'évaluation du règlement relatif au corps eu-
ropéen de garde-frontières et de garde-côtes à l'ordre du jour du Con-
seil JAI. 
 
Lundi prochain le 4 mars, les ministres de l'Intérieur et de l'Immigration 
discuteront à Bruxelles de et avec Frontex mais aussi du contrôle des 
frontières en général. Le sujet est également mis à l'ordre du jour par la 
présidence belge au niveau technique. Ainsi, nous prévoyons pour la 
première fois une réunion du groupe de travail sur les frontières, à pro-
pos des droits fondamentaux.  
 
Quant au soutien aux ONG actives dans les pays tiers, il est assuré par 
la Coopération au développement. 
 

fende de Europese grens- en kust-
wacht op de agenda van de Raad 
gezet. Op 4 maart zullen de betrok-
ken ministers het onder meer heb-
ben over Frontex met zijn vertegen-
woordigers. De technische aspec-
ten van het dossier worden bespro-
ken in het kader van het Belgische 
voorzitterschap. Ontwikkelingssa-
menwerking staat in voor de steun 
aan ngo’s die actief zijn in derde lan-
den.  
 

02.04  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

dank u voor uw antwoord. Het waren veel vragen, maar u hebt ze, zoals 
steeds, zo goed mogelijk proberen beantwoorden. 
 
Over het migratiepact zegt u dat dit de beste garantie is om een balans 
te vinden tussen solidariteit en verantwoordelijkheid. Ik hoop dat dit in 
de praktijk het geval zal zijn, maar ik ben daar toch wat ongerust over. 
In het migratiepact staat duidelijk dat er voor monitoring zal worden ge-
zorgd, maar aan de grenzen zelf is er geen monitoringmechanisme over 
wat daar wordt gedaan, hetzij door de grenspolitie van de lidstaten, het-
zij door Frontex zelf. De vraag van de ngo's, waaronder 11.11.11, is om 
daarvoor een onafhankelijk monitoringsysteem in het leven te roepen 
om het grote aantal pushbacks te verhinderen. 
 
U zegt geen voorstander te zijn van het weghalen van Frontex uit de 
lidstaten, want die aanwezigheid zou net zorgen voor ogen en oren op 
het terrein. U moet het echter met mij eens zijn dat de aanwezigheid 
van Frontex in het verleden de pushbacks niet heeft verhinderd. Onder 
het bewind van de vorige directeur leek het alsof de pushbacks bijna 
systematisch werden verdoezeld. Dat is toch heel kwalijk en ik kan al-
leen maar hopen dat er een cultuurverandering heeft plaatsgevonden 
binnen Frontex en dat de Europese Commissie zal optreden wanneer 
lidstaten de regels duidelijk schenden, ook die van het nieuwe migratie-
pact. Er zal moeten worden toegezien dat de lidstaten zich houden aan 
de regels en de afspraken, want anders is er geen vooruitgang geboekt 
en zal die solidariteit in de praktijk dode letter blijven.  
 
Ik zal minister Verlinden verder ondervragen over de rol van de Belgi-
sche vertegenwoordiging in de management board en over de organi-
satorische hervormingen die plaatsvinden binnen Frontex. Ik ben in ie-
der geval blij dat u toch duidelijk bent geweest dat pushbacks verboden 
zijn en dat de grensbewaking volgende week besproken zal worden met 
uw collega’s. België zal ook respect voor mensenrechten op tafel leg-
gen, zoals we dat horen te doen en zoals we dat steeds zullen moeten 
doen.  
 

02.04  Eva Platteau (Ecolo-Groen): 

J'espère que le nouveau pacte sur 
la migration permettra d’équilibrer la 
solidarité et la responsabilité, mais 
je reste quelque peu inquiète à ce 
sujet. Aucun mécanisme de suivi 
n’est prévu aux frontières. Par le 
passé, la présence de Frontex n'a 
jamais empêché les pushbacks. 
Sous l’égide du directeur précédent, 
ils semblaient même être systémati-
quement dissimulés. Je ne peux 
qu'espérer qu’un changement de 
culture s’opérera au sein de Frontex 
et que la Commission européenne 
agira contre les États membres qui 
enfreignent les règles. Sinon, la so-
lidarité restera lettre morte dans la 
pratique. Notre pays doit continuer 
de mettre l'accent sur le respect des 
droits humains en toute circons-
tance. 
 

02.05  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la ministre, merci 

pour vos réponses complètes.  
 
Nous sommes toujours dans le même débat, sachant que seule une 
certaine catégorie de personnes exilées recevra une réponse positive à 

02.05  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): We voeren nog steeds het-
zelfde debat: aanvragen tot opvang 
zullen enkel gunstig beantwoord 
worden voor één categorie van 
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la suite de leur demande d'accueil. Le débat porte aussi sur la mise en 
place de politiques migratoires plus fermées ou sécuritaires, sans 
mettre en place des voies sûres et légales intelligentes qui permettent 
à des publics qui ne correspondent pas aux conditions de la convention 
de Genève, ou autres, d'effectuer des allers-retours. Je sais que vous 
êtes attentive à cette question de la migration circulaire.  
 
Les deux vont ensemble. J'ai l'impression que la plupart des travaux de 
la Commission ou, de manière générale, au niveau de l'Union euro-
péenne, portent surtout sur un aspect et pas l'autre, et je crois que nous 
devrions avancer en la matière.  
 
J'entends que beaucoup de choses pourraient se régler dans votre vi-
sion ou dans ce que deviendra le Pacte migratoire européen, mais cela 
n'empêchera pas les refoulements pratiqués par la Croatie sur ses  
frontières avec la Bosnie. C'est une réalité actuelle à laquelle il faut pou-
voir donner une réponse aujourd'hui. J'entends que ce n'est pas le rôle 
de présidence belge du Conseil de l'Union européenne qui le permettra, 
mais je pense que vous avez voix au chapitre dans certaines réunions 
et que cela vaut la peine d'y soulever cette question des refoulements 
à la frontière entre la Croatie et la Bosnie.  
 

mensen die op de vlucht zijn. Het 
debat draait ook rond de invoering 
van een migratiebeleid dat sterker 
op veiligheid geënt is, terwijl er geen 
veilige kanalen in het leven geroe-
pen worden waardoor bepaalde 
mensen heen en weer zouden kun-
nen reizen tussen hun land van her-
komst en het opvangland. 
 
Beide aspecten verdienen de no-
dige aandacht. 
 
We kunnen niet op het Europese 
migratiepact wachten om te 
reageren op de pushbacks waaraan 
Kroatië zich schuldig maakt aan de 
grenzen met Bosnië. Ik hoor dat dat 
niet de rol is die ons land tijdens zijn 
EU-voorzitterschap moet opnemen, 
maar ook tijdens andere 
vergaderingen hebt u een stem in 
het kapittel. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Eva Platteau aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De effectiviteit van de klachten-

procedure in gesloten centra" (55041592C) 

03 Question de Eva Platteau à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "L'efficacité de la procédure de 

plainte dans les centres fermés" (55041592C) 
 

03.01  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

heb onlangs een schriftelijke vraag gesteld over het aantal klachten over 
de gesloten centra. Uit die cijfers blijkt dat er in 2021 en 2022 in totaal 
slechts 12 individuele klachten werden ingediend.  
 
Als ik het goed voorheb, worden die klachten behandeld door een klach-
tencommissie binnen de FOD Binnenlandse Zaken. Aan veruit de 
meeste klachten werd geen gevolg gegeven. Van de twaalf klachten die 
in 2022 werden ingediend, werden er zeven verworpen, was er een niet 
gegrond en waren er vier onontvankelijk. In 2021 was slechts een klacht 
gedeeltelijk gegrond. De laatste succesvolle bemiddeling dateert al van 
2019. 
 
Amnesty International heeft de commissie-Bossuyt aanbevolen om de 
effectiviteit van het klachtensysteem te evalueren en aanbevelingen te 
formuleren voor een effectievere aanpak. Die commissie heeft in haar 
eindverslag geoordeeld dat het voorziene administratieve systeem vol-
stond. In dat systeem kunnen vreemdelingen klachten indienen over 
hun detentievoorwaarden bij de directeur van het gesloten centrum en 
bij de klachtencommissie. Er was wel een aanbeveling om in bijko-
mende middelen te voorzien om de klachtencommissie en haar secre-
tariaat te versterken en om alle klachten tot de commissie te brengen, 
dus niet enkel degene die het secretariaat als ontvankelijk had beoor-
deeld. 
 

03.01  Eva Platteau (Ecolo-Groen): 

En 2021 et en 2022, 12 plaintes in-
dividuelles au total ont été intro-
duites à propos des centres fermés. 
Ces plaintes sont traitées par une 
commission des plaintes du SPF In-
térieur. La plupart d'entre elles res-
tent sans suite. Amnesty Internatio-
nal a recommandé à la commission 
Bossuyt d'évaluer le système de 
plainte. Cette commission a estimé 
que le système administratif actuel 
suffit, mais elle suggère toutefois de 
renforcer le secrétariat, de prévoir 
des moyens supplémentaires et de 
faire parvenir toutes les plaintes à la 
commission, et donc pas unique-
ment celles qui ont été déclarées re-
cevables. Selon un rapport du mé-
diateur de 2009, la commission des 
plaintes a estimé qu'un résident n'a 
plus d'intérêt au traitement de sa 
plainte lorsqu'il n'est plus détenu 
dans le centre au moment de l'exa-
men de celle-ci. Il a par ailleurs re-
commandé que toutes les plaintes 
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In een verslag van de ombudsman van 2009 stond dat de klachtencom-
missie van mening was dat een bewoner geen actueel belang meer 
heeft bij een behandeling van zijn klacht als hij niet meer wordt vastge-
houden in het centrum op het ogenblik dat de klachtencommissie zijn 
klacht onderzoekt. In dergelijk geval wordt de klacht dus verworpen, 
maar de ombudsman beval aan om een einde te maken aan die praktijk 
en die klachten toch ten gronde te behandelen. 
 
Er bestaat een wettelijke informatieplicht waardoor vreemdelingen die 
bij aankomst en tijdens het verblijf in het gesloten centrum worden vast-
gehouden via diverse kanalen informatie wordt gegeven, ook over de 
klachtenprocedure. Naar aanleiding van al die zaken heb ik verschil-
lende vragen.  
 
Hoe kijkt u naar het lage aantal verwerkte klachten? Gaat het enkel om 
de klachten behandeld door de klachtencommissie of ook om alle klach-
ten die bij de centrumdirectie zijn terechtgekomen? Zo niet, worden de 
klachten gericht aan de centrumdirectie dan niet geregistreerd? Bestaat 
daar geen klachtenregistratiesysteem voor? 
 
Waarover handelen de klachten? Welke lessen kunnen we trekken uit 
de klachten die de afgelopen jaren door de klachtencommissie werden 
behandeld? Kan de klachtencommissie ook aanbevelingen formuleren?  
 
Welk gevolg werd er gegeven aan de aanbevelingen van de commissie-
Bossuyt met betrekking tot het klachtensysteem? Welk gevolg werd er 
gegeven aan de aanbevelingen van de ombudsman?  
 
Hoe wordt de informatieplicht over de klachtenprocedure nageleefd? 
Hoe worden bewoners daarover ingelicht? Gebeurt dat eenmalig bij het 
binnenkomen of krijgen de bewoners ook op een andere manier uitleg 
over die procedure?  
 
Hebt u zelf stappen ondernomen om het klachtensysteem te verbete-
ren? Op welke manier voorziet het nieuwe migratiewetboek in een toe-
gankelijk, transparant, onpartijdig en doeltreffend klachtensysteem?  
 

soient traitées sur le fond. 
 
D'un point de vue légal, les étran-
gers doivent être informés de la pro-
cédure de plainte. Que pense la se-
crétaire d'État du peu de plaintes 
traitées? Ce chiffre inclut-il égale-
ment les plaintes adressées à la di-
rection du centre? Dans la négative, 
ces plaintes ne sont-elles dès lors 
pas répertoriées? Sur quoi portent 
les plaintes? Y a-t-il des leçons à ti-
rer des plaintes traitées? La com-
mission des plaintes peut-elle for-
muler des recommandations? 
Quelle suite a été donnée aux re-
commandations de la commission 
Bossuyt et à celles du médiateur? 
Comment le respect du devoir 
d'information concernant la procé-
dure de plainte est-il garanti? La se-
crétaire d'État a-t-elle elle-même 
pris des initiatives en vue d'amélio-
rer le système de plainte? Quel sys-
tème prévoit le nouveau Code de la 
migration? 
 

03.02 Staatssecretaris Nicole de Moor: Mevrouw Platteau, dat zijn op-

nieuw heel wat vragen. Ik zal trachten hierop zo volledig mogelijk te 
antwoorden.  
 
De klachten die bij de klachtencommissie worden ingediend betreffende 
de toepassing van het KB van augustus 2002 en de klachten die worden 
ingediend bij de centrumdirecteur worden niet bij elkaar opgeteld. De 
klachten ingediend bij de centrumdirecteur worden in der minne gere-
geld via bemiddeling en zijn van velerlei aard. Vaak gaat het om kleinere 
problemen die bewoners graag opgelost willen zien en waaraan kan 
worden tegemoetgekomen en waarvoor via bemiddeling een oplossing 
kan worden gevonden. Die klachtenbehandeling behoort tot het dage-
lijkse beheer van het centrum door de directie.  
 
De klachten, zowel deze ingediend bij de klachtencommissie als deze 
ingediend bij de centrumdirecteur, betreffen medische zaken, perso-
neel, verloren goederen, ordemaatregelen die genomen werden ten 
aanzien van de bewoners, het onwettig verblijf zelf, diefstallen, verwij-
deringspogingen, de behandeling in het centrum, de aanstelling van 
een advocaat, de kamertoewijzing, de andere bewoners, het persoon-
lijke dossier enzovoort.  

03.02  Nicole de Moor, secrétaire 

d'État: Les plaintes sont introduites 
auprès de la commission des 
plaintes suivant la procédure définie 
dans l'arrêté royal d'août 2022. Le 
directeur du centre traite les plaintes 
qu'il reçoit suivant une procédure de 
médiation, raison pour laquelle ces 
plaintes sont comptabilisées sépa-
rément. Les plaintes sont de na-
tures très diverses et, la plupart du 
temps, une solution est trouvée. 
 
La commission des plaintes peut 
formuler des recommandations qui 
font ensuite l'objet d'instructions in-
ternes à l'adresse du centre et, si 
nécessaire, de l'ensemble des 
centres. Les conditions de recevabi-
lité sont définies par la loi et ne sont 
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De klachtencommissie kan inderdaad aanbevelingen doen. Indien er 
aanbevelingen worden gedaan door de commissie, zijn die het onder-
werp van interne instructies aan het betreffende centrum en indien no-
dig aan alle centra.  
 
De ontvankelijkheidsvoorwaarden zijn bepaald in artikel 6 van het mi-
nisterieel besluit van 23 januari 2009. Ze zijn duidelijk en niet voor inter-
pretatie vatbaar. De aanbeveling waarin de commissie-Bossuyt voor-
stelt om alle klachten tot de klachtencommissie te brengen en niet al-
leen deze die door het secretariaat als ontvankelijk worden beoordeeld, 
vereist dus eigenlijk een aanpassing van de reglementering. Wij achten 
die aanpassing niet meteen nodig, aangezien uit de praktijk blijkt dat 
veruit de meeste klachten door bemiddeling van de centrumdirecteur 
effectief geregeld kunnen worden.  
 
Met betrekking tot de aanbeveling van de ombudsman uit 2009 wens ik 
op te merken dat het koninklijk besluit ter zake zeer duidelijk is. Men 
dient inderdaad bewoner te zijn van het centrum. Een klacht van iemand 
die niet meer in het centrum verblijft, is daarom zonder voorwerp.  
 
De informatieplicht wordt voor alle bewoners nageleefd. Voor elke be-
woner wordt bij de intake in het gesloten centrum een informatiebro-
chure ter beschikking gesteld. Die is beschikbaar in diverse talen. Bo-
vendien wordt die ook mondeling toegelicht. De brochure bevat diverse 
fiches, die elk een onderwerp toelichten. Zo is er ook een fiche over het 
indienen van klachten tegen het centrum en hoe men dat moet doen.  
 
Er bestaat naast de klachtencommissie ook de mogelijkheid klacht in te 
dienen bij de ombudsman. Er zijn ook de bezoeken van het middenveld 
aan de gesloten centra, die ook een controlerende functie hebben. Zo-
als u waarschijnlijk weet, zal het OPCAT-mechanisme op 12 maart in 
de commissie voor Buitenlandse Zaken besproken worden. Dat zal op 
termijn een aanvullende controle inhouden op de werking van de geslo-
ten centra. Ik heb van meet af aan mijn schouders onder de totstandko-
ming van die wet gezet.  
 
Ten slotte is er ook de controle door de AIG (Algemene Inspectie van 
de federale politie en van de lokale politie) op de verwijderingen zelf. Ik 
denk dat we mogen besluiten dat het verwijderingsbeleid, zowel wat be-
treft de gesloten centra als de verwijderingen zelf, aan heel wat contro-
les onderhevig is. Het is volgens mij niet meer dan normaal dat die con-
troles gebeuren. 
 
Het migratiewetboek voorziet zelf niet in wijzigingen aan het klachten-
mechanisme. Dat zou wel in een uitvoeringsbesluit kunnen worden op-
genomen, zoals is vastgelegd in artikel 130 van het koninklijk besluit 
van augustus 2002. 
 

pas sujettes à interprétation. Le trai-
tement de l'intégralité des plaintes 
par la commission nécessiterait une 
adaptation de la réglementation. 
Une telle évolution ne me paraît pas 
nécessaire étant donné qu'il appa-
raît en pratique que la direction du 
centre est presque toujours en me-
sure de résoudre les problèmes 
évoqués dans les plaintes. 
 
La recommandation formulée par le 
médiateur est sans objet étant 
donné que l'arrêté royal dispose que 
le plaignant doit résider dans le 
centre. Le devoir d'information est 
respecté puisqu'une brochure dis-
ponible en plusieurs langues est re-
mise à chaque résident lors de son 
entrée dans le centre. Ce document 
est aussi commenté oralement et la 
procédure de plainte y est évoquée. 
Il est également possible de dépo-
ser une plainte par le biais du mé-
diateur. Par ailleurs, les visites ef-
fectuées dans les centres fermés 
par des associations de la société 
civile ont aussi une fonction de con-
trôle. 
 
Le mécanisme de l'OPCAT sera 
examiné prochainement dans la 
commission des Relations exté-
rieures. À terme, il permettra de 
contribuer au contrôle du fonction-
nement des centres fermés. J'ai 
soutenu cette loi dès le début. 
 
Le nouveau Code de la migration ne 
contient pas de modifications du 
mécanisme de plainte. Toutefois, il 
est toujours possible d'apporter des 
modifications par le biais d'un arrêté 
d'exécution. 
 

03.03  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

dank u voor uw uitgebreide antwoord op al mijn vragen. 
 
Ik ben al een paar keer op bezoek geweest in een gesloten centrum en 
heb daar gesproken met de directie. Dat zijn meestal mensen die het 
heel goed menen met de bewoners en die oplossingsgericht trachten te 
bekijken hoe het leven in het gesloten centrum kan verbeteren. Ik ben 
ervan overtuigd dat zij zoveel mogelijk problemen proberen op te los-
sen, wat behoort tot het dagelijks beheer van het centrum. 

03.03  Eva Platteau (Ecolo-Groen): 

Je suis convaincue que les direc-
tions des centres parviendront à ré-
gler de très nombreuses plaintes 
dans le cadre de leur gestion quoti-
dienne. En revanche, si des plaintes 
aboutissent néanmoins à la com-
mission des plaintes, toutes ces 
plaintes devront être examinées. Je 
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Als er dan toch zaken naar die klachtencommissie komen, is het vol-
gens mij belangrijk om die allemaal te onderzoeken. Ik vind het jammer 
dat die aanbeveling van de commissie-Bossuyt niet werd gevolgd. Als 
een bewoner al weg is, wil dat niet zeggen dat het onderzoeken van die 
klacht geen nuttige zaken aan het licht kan brengen. Het zou een ver-
betering zijn, mocht dat ook worden gedaan. 
 
Over de aanbeveling van de ombudsman zegt u dat ze niet is omgezet, 
dus dat is misschien iets wat nog kan gebeuren. 
 
Als ik het goed heb, is het om die reden ook heel belangrijk dat de politie 
steeds aanwezig is bij een escorte, aangezien de AIG de politie contro-
leert, maar geen ander personeel. Het toezicht van de politie op de uit-
wijzing is cruciaal, net omdat daarop weer toezicht wordt uitgeoefend 
vanuit de AIG. 
 
Ik hoop dat u zult bekijken wat u nog kunt doen in het migratiewetboek 
om dienaangaande nog verbeteringen aan te brengen. 
 

déplore que la recommandation de 
la commission Bossuyt n'ait pas été 
suivie, car une plainte d'un résident 
qui est déjà parti peut aussi faire ap-
paraître des éléments utiles. Il est 
peut-être encore possible de trans-
poser la recommandation du média-
teur. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

04 Question de Guillaume Defossé à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "La protection des objec-

teurs de conscience russes, biélorusses et ukrainiens" (55041635C) 

04 Vraag van Guillaume Defossé aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De bescherming van 

Russische, Wit-Russische en Oekraïense gewetensbezwaarden" (55041635C) 
 

04.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Madame la secrétaire 

d'État, je ne suis pas un habitué de cette commission. Je suis venu at-
tirer votre attention sur la situation des objecteurs de conscience et 
autres opposants à la guerre en Ukraine qui se trouvent actuellement 
sans protection, semble-t-il, adéquate. Le Parlement européen a adopté 
une résolution le 16 février 2023 exprimant sa solidarité envers les per-
sonnes en Russie et en Biélorussie qui protestent contre l'agression 
russe en Ukraine appelant les États membres à offrir protection et asile 
à ces individus ainsi qu'aux déserteurs et objecteurs de conscience 
russes et biélorusses. 
 
Plus récemment, la Cour nationale du droit d'asile en France a décidé, 
le 20 juillet 2023, que les Russes refusant de participer à la guerre en 
Ukraine peuvent obtenir le statut de réfugié considérant que rejoindre 
l'armée pourrait les exposer à devoir commettre des crimes de guerre. 
En effet, des centaines de milliers d'hommes – pour la plupart russes – 
ont fui pour éviter de participer à la guerre brutale que la Russie mène 
sur le territoire ukrainien. Ils sont – comme on le sait – persécutés par 
les autorités de Moscou et tentent donc de fuir leur pays. 
 
Par ailleurs, en Ukraine aussi, des dispositions légales concernant les 
objecteurs de conscience ont été suspendues après l'agression russe. 
Aujourd'hui, le manque de combattants sur le front mène l'Ukraine à 
pratiquer des recrutements forcés et violents dont les images assez dé-
rangeantes circulent abondamment sur les réseaux sociaux et égale-
ment dans les médias. 
 
Dans ce contexte troublant, il est impératif que des mesures concrètes 
soient prises pour assurer la sécurité et la protection de ces personnes 
qui, par leur refus de prendre les armes, s'engagent pour la paix et le 

04.01  Guillaume Defossé (Ecolo-

Groen): Momenteel zijn de Russi-
sche en Wit-Russische gewetens-
bezwaarden, deserteurs en tegen-
standers van de oorlog in Oekraïne 
in gevaar. Het Europees Parlement 
heeft de EU-lidstaten ertoe opge-
roepen die personen bescherming 
en asiel te verlenen. Het Franse 
Cour nationale du droit d'asile heeft 
beslist om de vluchtelingenstatus 
toe te kennen aan Russen die wei-
geren om aan de gevechten deel te 
nemen. Honderdduizenden man-
nen, die door de Russische autori-
teiten vervolgd worden, hebben hun 
land verlaten. Ook in Oekraïne wer-
den de wettelijke bepalingen betref-
fende de gewetensbezwaarden op-
geschort en passen de autoriteiten 
een gedwongen rekrutering toe.  
 
Welke maatregelen voor een tijde-
lijke of internationale bescherming 
hebt u genomen ten gunste van 
Russische, Wit-Russische en Oe-
kraïense burgers die zich inzetten 
voor de vrede? Hoeveel van hen 
verblijven er in België? 
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respect des droits fondamentaux.  
 
Étant donné donc le droit à l'objection de conscience – reconnu comme 
un droit humain fondamental par divers traités internationaux – et con-
sidérant les règles et politiques en matière de protection internationale, 
quelles mesures avez-vous prises pour offrir une protection temporaire 
ou internationale aux personnes russes et biélorusses ainsi qu'ukrai-
niennes opposées à la guerre? Combien de cas sont concernés aujour-
d'hui en Belgique? 
 

04.02  Nicole de Moor, secrétaire d'État: Cher collègue, tout d’abord, 

il est important de souligner que chaque citoyen ukrainien est protégé 
en vertu du mécanisme européen de protection temporaire. Le fait qu’il 
soit ou non objecteur de conscience n’a aucune importance.  
 
Pour tous les autres, si l’objection de conscience – qu’elle soit totale ou 
partielle, par exemple en relation avec le conflit en Ukraine – est 
invoquée dans le cadre d’une demande de protection internationale, 
elle peut donner lieu à l’octroi du statut de protection internationale, à 
condition que cette objection de conscience soit sincère et, le cas 
échéant, profondément enracinée. Cet aspect est examiné au cas par 
cas pour chaque demande de protection internationale. La crainte 
invoquée par le demandeur doit bien entendu être fondée. En d’autres 
termes, il doit exister une probabilité raisonnable que le demandeur 
doive effectivement effectuer son service militaire ou qu’il soit déployé 
dans le conflit en Ukraine ou dans tout autre conflit. 
  
En outre, les opposants à la guerre en Ukraine peuvent également bé-
néficier d’une protection internationale en raison de leur position anti-
guerre si le demandeur craint avec raison d’être persécuté à son retour 
dans son pays d’origine. Cette question est également examinée au cas 
par cas pour chaque demande de protection internationale. 
 
En ce qui concerne le traitement des dossiers des demandeurs n’ayant 
que la nationalité ukrainienne, il convient de noter que le traitement 
reste suspendu tant que la protection temporaire s’applique.  
 
En ce qui concerne votre demande de chiffres concrets, nous n’avons 
pas pu recevoir tous les chiffres nécessaires à temps. Si vous le sou-
haitez, vous pouvez bien sûr m’adresser une question écrite à ce sujet. 
Néanmoins, comme indiqué, le nombre d’objecteurs de conscience 
ukrainiens bénéficiant d’une protection internationale sera normalement 
très limité, en raison de la suspension du traitement tant que la protec-
tion temporaire s’applique. 
 

04.02 Staatssecretaris Nicole de 

Moor: Elke Oekraïense burger is 
beschermd via de tijdelijke Euro-
pese bescherming. Voor de ande-
ren geldt dat als het in het kader van 
een aanvraag om internationale be-
scherming aangevoerde gewetens-
bezwaar oprecht en diepgeworteld 
is, het aanleiding kan geven tot de 
toekenning van het statuut. Dat as-
pect wordt voor elk geval afzonder-
lijk onderzocht. Er moet een rede-
lijke waarschijnlijkheid zijn dat de 
aanvrager zijn militaire dienstplicht 
zou moeten vervullen of ingezet zou 
worden in het conflict. Een tegen-
stander van de oorlog in Oekraïne 
die een aanvraag indient, kan inter-
nationale bescherming krijgen als 
hij vreest dat hij bij terugkeer ver-
volgd zal worden.  
 
De behandeling van de dossiers 
van de Oekraïense aanvragers 
wordt opgeschort zolang de tijde-
lijke bescherming van toepassing is. 
Voor de cijfers verzoek ik u een 
schriftelijke vraag in te dienen, maar 
vanwege de tijdelijke bescherming 
zou het aantal Oekraïense gewe-
tensbezwaarden dat internationale 
bescherming geniet, beperkt moe-
ten zijn.  
 

04.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Merci madame la secrétaire 

d'État pour votre réponse.  
 
Effectivement, c'est un élément important dont on ne parle pas suffi-
samment parce que c'est aussi un droit fondamental de l'être humain. 
J'entends effectivement qu'il y a une différence entre Russes et Ukrai-
niens aujourd'hui; entre des personnes qui viendraient ici pour les 
mêmes raisons, à savoir l'objection de conscience. J'entends que des 
contrôles sont faits. Je ne sais pas comment ils sont faits; je vais peut-
être encore approfondir la question pour savoir comment on contrôle le 
fait qu'une personne est vraiment objectrice de conscience ou pas. Il ne 
faut pas se le cacher, ce sont parfois des questions de sécurité qui se 

04.03  Guillaume Defossé (Ecolo-

Groen): Het inroepen van gewe-
tensbezwaren tegen het vervullen 
van militaire dienst is een grond-
recht. De Russen en Oekraïners die 
thans om die reden naar hier zou-
den komen, zullen niet dezelfde pro-
cedure volgen. We moeten ons af-
vragen hoe we kunnen controleren 
of de gewetensbezwaren echt zijn 
en welke bedoelingen de betrok-
kene heeft. We moeten ook zorgen 
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posent. Pourquoi une personne vient-elle? Est-on sûre qu'elle a des in-
tentions correctes? Il faut aussi qu'on puisse se poser ces questions de 
manière franche. 
 
Puis, il y a un autre volet, qui est peut-être en dehors de vos attributions 
et qui s'adresse peut-être plus à la ministre de l'Intérieur. Il s'agit de la 
protection de ces personnes, de ces Russes qui viendraient se réfugier 
ici en Europe. Je prends le cas du militaire russe qui a été assassiné il 
n'y a pas très longtemps en Espagne, alors qu'il avait dénoncé ce qui 
se passait en Russie, après s'être réfugié en Espagne. Cela veut dire 
qu'aujourd'hui aussi, la Russie s'autorise à éliminer ses ressortissants 
sur notre propre territoire européen. C'est évidemment inquiétant. 
 
Pour le reste, j'entends que vous n'avez pas eu le temps d'avoir les 
chiffres. Je comprends, ma question est arrivée un peu tard. Je vais 
évidemment poser une question écrite pour approfondir. Mais je pense 
qu'on a là aussi une manière de soutenir la paix, en soutenant ceux qui 
la défendent et refusent de prendre les armes.  
 

voor de bescherming van de Rus-
sen die hun toevlucht zoeken in de 
EU, want sommigen werden door 
Rusland geëlimineerd, met name in 
Spanje. Ik zal een schriftelijke vraag 
indienen om de cijfers te verkrijgen. 
Door degenen die weigeren de wa-
pens op te nemen te steunen, 
steunt men ook de vrede. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Questions jointes de 

- Denis Ducarme à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Des demandeurs d'asile accueillis sur le site 
de Makro à Lodelinsart" (55041654C) 
- Simon Moutquin à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Les conteneurs à Lodelinsart et le centre 
fermé de Jumet" (55041702C) 

05 Samengevoegde vragen van 

- Denis Ducarme aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "Opvang voor asielzoekers op de site van 
Makro in Lodelinsart" (55041654C) 
- Simon Moutquin aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "Containers in Lodelinsart en het gesloten 
centrum in Jumet" (55041702C) 
 

05.01  Denis Ducarme (MR): Madame la secrétaire d’État, je vous in-

terpelle ce jour concernant le projet dont nous avons eu écho dans la 
presse et qui vise à créer 250 nouvelles places d'accueil à Charleroi. 
Selon ce que nous avons entendu au conseil communal de Charleroi, 
ce projet serait prévu sur le site du Makro de Lodelinsart. 
 
Nous sommes parfaitement conscients de la difficulté de créer des 
places d’accueil supplémentaires, sachant que les centres Fedasil et 
les organismes ayant vocation à recevoir des demandeurs d’asile sont 
actuellement complets. Une situation qui implique de créer de nouvelles 
places, mais il importe bien entendu de créer ces places aux endroits 
adéquats. 
 
Madame la secrétaire d'État, vous êtes-vous déjà rendue à Lodelinsart 
sur le site du Makro? Si tel est le cas, vous aurez remarqué qu’il s’agit 
là d’un quartier commercial en plein cœur de Charleroi. Dès lors, je suis 
assez sceptique sur le choix de l’endroit. Avez-vous, dans ce cadre, 
déposé une demande de permis? Ces places doivent, en effet, être 
aménagées dans des zones résidentielles et non dans des zones d'ac-
tivité économique, ce qui implique un changement en matière d’aména-
gement du territoire. 
 
Avez-vous pris contact avec les ministres wallons chargés des ques-
tions d'urbanisme et d'aménagement du territoire? Les dispositions lé-

05.01  Denis Ducarme (MR): Er 

zou sprake zijn van het creëren van 
250 nieuwe opvangplaatsen in 
Charleroi, op de site van Makro in 
Lodelinsart. Door het tekort aan 
plaatsen in de centra van Fedasil 
moeten er absoluut nieuwe opvang-
plaatsen bijgecreëerd worden, maar 
dat moet op daartoe geschikte loca-
ties gebeuren. 
 
Als u die site in Lodelinsart al ooit 
bezocht hebt, zult u gemerkt heb-
ben dat die in een commerciële 
buurt ligt die zich niet erg leent tot 
dit soort project. Hebt u een vergun-
ningsaanvraag ingediend? Die ex-
tra opvangplaatsen moeten inge-
richt worden in woongebied en niet 
in gebied bestemd voor economi-
sche activiteiten, want dat houdt in 
dat de ruimtelijke bestemming ge-
wijzigd moet worden. 
 
Hebt u contact opgenomen met de 
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gales et réglementaires sont évidemment différentes: en Région wal-
lonne, il n'existe pas de dérogation à des changements de plans de 
secteur pour des questions d'urgence, comme il me semble que c'est le 
cas en Flandre.  
 
Est-ce la Ville de Charleroi qui a déposé la demande de permis et qui a 
négocié cette implantation ou votre département? J'aimerais que nous 
puissions voir clair dans ce dossier, qui circule depuis des mois sans 
que nous comprenions qui est aux manettes.  
 

Waalse ministers die bevoegd zijn 
voor Stedenbouw en Ruimtelijke Or-
dening? Er zijn immers verschillen 
op wettelijk en regelgevend vlak. In 
het Waals Gewest bestaan er geen 
afwijkingen op de wijzigingen van 
de gewestplannen om dringende re-
denen, zoals in Vlaanderen.  
 
Heeft Charleroi de vergunningsaan-
vraag ingediend en onderhandeld 
over die locatie of deed uw departe-
ment dat? Ik zou een beter inzicht in 
dit dossier willen krijgen, want het is 
niet duidelijk wie er precies aan de 
touwtjes trekt. 
 

05.02  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la secrétaire d'État, 

notre collègue Ducarme est revenu sur cette annonce faite au conseil 
communal de Charleroi. Je vais revenir sur deux dossiers, celui de Lo-
delinsart et celui du centre fermé de Jumet. 
 
Sur Lodelinsart, il faut rappeler que nous sommes dans une crise de 
l'accueil avec 2000 personnes qui n'ont pas de place aujourd'hui, quel 
que soit le site. Je suis d'accord avec notre collègue Ducarme sur la 
nécessité de bien réfléchir tant à l'implantation qu'à l'aménagement. 
Mais quel que soit le site, c'est mieux que la situation actuelle qui est 
de laisser des personnes dans la rue, dans des squats ou dans des 
situations de vulnérabilité qui sont dangereuses. Ceci dit, il est  
indispensable que des contacts soient pris, vu le site, pour à la fois per-
mettre des activités économiques et permettre à ces personnes de ne 
pas être isolées dans une bulle qui n'est pas une bulle résidentielle et 
qui doit être réfléchie. On peut aussi rappeler le nombre de centres Fe-
dasil qui sont parfois très isolés, en pleine forêt ou ailleurs, et qui né-
cessitent aussi des réflexions. 
 
Je voulais également revenir sur cette annonce faite par le bourgmestre 
de Charleroi, Paul Magnette, qui m'étonne assez. On nous reparle du 
centre fermé de Jumet, on nous indique qu'un permis de bâtir serait 
prochainement introduit mais les propos du bourgmestre de Charleroi 
étaient étonnants en ce qu'ils évoquent que ce centre accueillerait des 
délinquants – j'ignore si délinquant est synonyme d'adolescent. Pour 
rappel, la Belgique n'enferme pas les mineurs – mais aussi des respon-
sables de traite d'êtres humains ou de trafic de stupéfiants. C'est éton-
nant, parce qu'en Belgique, on a ce qu'on appelle des prisons pour ces 
publics-là. A priori, ce sont les prisons qui doivent accueillir ces publics 
qui ne sont d'ailleurs pas essentiellement migrants. Il faut être vigilant à 
ne pas faire ce lien entre délinquance et migration, comme si la délin-
quance était l'apanage des seuls migrants ou plutôt comme si les mi-
grants étaient structurellement liés à la délinquance, ce qu'aucune 
étude ne démontre. 
 
Je suis étonnée par cette annonce du bourgmestre, car en quoi un 
centre fermé à Jumet pourrait concerner ces publics spécifiques? 
Qu'est-il prévu dans les dispositions de l'Office des étrangers pour avoir 
un centre fermé spécifique sur des publics dits délinquants, respon-
sables de trafic d'êtres humains? 
 

05.02  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Wat Lodelinsart betreft, 
moeten we nadenken over zowel de 
locatie als de inrichting. Over welke 
site het ook gaat, het is altijd beter 
dan mensen op straat, in kraakpan-
den of in kwetsbare situaties aan 
hun lot over te laten. Het is echter 
cruciaal dat er contacten gelegd 
worden om economische activitei-
ten mogelijk te maken en om ervoor 
te zorgen dat de mensen in kwestie 
niet geïsoleerd raken. Veel Fedasil-
centra zijn afgelegen en dat noopt 
tot een denkoefening. 
 
Ik wilde ook nog terugkomen op het 
gesloten centrum te Jumet. Binnen-
kort zou er een bouwvergunning 
aangevraagd worden. Volgens de 
burgemeester van Charleroi zouden 
er in het centrum delinquenten op-
gevangen worden. Dat is in eerste 
instantie een taak voor de gevange-
nissen. Er mag geen verband ge-
legd worden tussen criminaliteit en 
migratie, wat de indruk zou wekken 
dat er tussen migranten en crimina-
liteit een structureel verband is, wat 
uit geen enkele studie blijkt. 
 
In welke zin zou een gesloten cen-
trum in Jumet opvang kunnen bie-
den aan dergelijke specifieke groe-
pen? Wat staat er in de voorschrif-
ten van de Dienst Vreemdelingen-
zaken over een gesloten centrum 
specifiek voor mensensmokke-
laars? 
 
Hoe zal de installatie van de site in 
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Comme je l'ai dit, la Belgique compte un nombre élevé de prisons, bien 
que plusieurs questions se posent au sujet de la surpopulation carcé-
rale. 
 
Madame la secrétaire d'État, comment se déroulera l'installation du site 
de Lodelinsart? Qui en sera le gestionnaire? Sera-ce Fedasil ou un 
autre acteur?  
 
Où en est la construction du centre fermé de Jumet? Avez-vous pris 
connaissance d'une évaluation de son coût? Comme j'ai introduit ma 
question tardivement, je pourrai vous la poser par écrit. Ce centre est-il 
prévu pour un public bien précis, comme l'a mentionné le bourgmestre 
de Charleroi? En quoi se distinguera-t-il des autres centres?  
 
Enfin, combien de personnes reconnues comme trafiquants se retrou-
vent-elles en centre fermé? En effet, toujours selon le bourgmestre de 
Charleroi, les prisons ne sont apparemment pas destinées à ce public-
là. 
 

Lodelinsart verlopen? Wie zal de 
beheerder van die site zijn?  
 
Hoe staat het met de bouw van het 
gesloten centrum in Jumet? Draagt 
u kennis van een raming van de 
kosten van dat centrum? Is dat cen-
trum voor een welbepaald doelpu-
bliek bestemd?  
 
Hoeveel als trafikanten gekwalifi-
ceerde vluchtelingen bevinden er 
zich in een gesloten centrum?  
 

05.03  Nicole de Moor, secrétaire d'État: Monsieur Moutquin, comme 

vous le savez, vu le besoin humanitaire, nous devons continuer à créer 
de la capacité d'accueil. Nous nous y employons dans tout le pays: en 
Flandre, à Bruxelles et aussi en Wallonie.  
 
Au début février, le gouvernement fédéral a validé ma proposition d'or-
ganiser un centre d'accueil temporaire sur le site du groupe Makro à 
Lodelinsart. Ce choix est conforme à l'offre de l'Agence de l'Union eu-
ropéenne pour l'Asile, qui met à disposition 522 conteneurs qui seront 
installés sur deux sites: l'un à Ypres et l'autre à Lodelinsart. Ce centre 
sera géré par la Croix-Rouge de Belgique. L'Union européenne mettra 
à disposition les conteneurs pour cet accueil dans les mois à venir. Mes 
services vont entreprendre toutes les démarches administratives né-
cessaires pour la création de cet hébergement temporaire, y inclus la 
demande d'un permis qui sera introduite prochainement. Je vise une 
ouverture au cours de l'été. 
 
En ce qui concerne le centre fermé à Jumet, le dossier du marché public 
pour le Design Build "Maintien du centre fermé à Jumet" sera soumis 
au Conseil des ministres en mars. Les plans du centre fermé ont été 
établis par la Régie des Bâtiments. Ils sont actuellement discutés en 
phase finale avec l'Office des étrangers en vue de la validation. La de-
mande de permis d'urbanisme sera introduite fin mars. Une étude de 
mobilité a montré que l'impact pour les riverains est nul. Le coût est 
actuellement estimé autour de 41 millions d'euros. 
 
Le centre est effectivement destiné aux profils spécifiques. Il s'agit entre 
autres d'ex-détenus, de petits criminels, de toxicomanes ingérables, de 
personnes avec des problèmes comportementaux. L'objectif du nou-
veau centre est d'assurer d'un côté une approche de la problématique 
urbaine de Charleroi. Pour l'instant, il y a trop peu de places pour les 
cas "ordre public" comme les trafics de stupéfiants, coups et blessures, 
vols, etc. De l'autre côté, l'objectif est le renforcement du département 
de la police fédérale aéroportuaire de Charleroi Airport pour qu'on 
puisse avoir une politique d'éloignement plus efficace. 
 
Le 19 février, le taux d'occupation de l'ensemble des centres fermes 
était de 423 personnes. Il n'est pas possible de vous donner des détails 
par catégories de condamnations.  

05.03 Staatssecretaris Nicole de 

Moor: Gelet op de humanitaire no-
den, moeten wij opvangcapaciteit 
creëren en we zijn daar dan ook 
mee bezig.  
 
Een tijdelijk opvangcentrum in Lo-
delinsart sluit aan op het aanbod 
van het Asielagentschap van de Eu-
ropese Unie, dat 522 containers ter 
beschikking stelt die op beide sites 
geïnstalleerd zullen worden: Ieper 
en Lodelinsart. Dat centrum zal door 
het Rode Kruis beheerd worden. Ik 
streef ernaar het centrum in de loop 
van de zomer te openen.  
 
Wat Jumet betreft, zal het dossier 
van de overheidsopdracht betref-
fende het behoud van een gesloten 
centrum in Jumet in maart aan de 
ministerraad voorgelegd worden.  
 
De plannen van de Regie der Ge-
bouwen worden momenteel door de 
Dienst Vreemdelingenzaken onder-
zocht met het oog gericht op de va-
lidatie ervan. De aanvraag tot ste-
denbouwkundige vergunning zal 
eind maart ingediend worden. De 
mobiliteitsstudie heeft aangetoond 
dat er geen gevolgen zullen zijn 
voor de omwonenden. De kosten 
worden op 41 miljoen euro ge-
raamd. 
 
Het centrum is bestemd voor ex-ge-
detineerden, delinquenten, drugs-
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Monsieur Moutquin, je ferai peut-être une ultime remarque. Les centres 
fermés ne sont pas là juste pour enfermer des personnes. Ce ne sont 
pas des prisons. Les centres fermés sont là pour organiser le retour 
forcé des personnes qui refusent, après un accompagnement, de coo-
pérer et de travailler avec nous pour l'organisation du retour volontaire. 
C'est clairement un enfermement en vue du retour. Mais dans la poli-
tique de retour forcé, et je pense que c'est une priorité que nous parta-
geons, la priorité pour les sans-papiers va à ceux qui ont commis des 
actes criminels, et qui sont un problème pour l'ordre public; à ceux qui, 
par exemple, ont commis des cambriolages, des violences et du trafic 
de stupéfiants à Bruxelles, Charleroi et d'autres villes. Ils constituent 
clairement la priorité dans la politique de retour forcé. 
 

verslaafden en mensen met ge-
dragsproblemen. 
 
Op die wijze wil men de grootstede-
lijke problematiek van Charleroi 
aanpakken, waar er te weinig plaat-
sen zijn voor de zaken van 'open-
bare orde', zoals drugshandel, ge-
weldpleging en diefstal. Het is ook 
de bedoeling de federale luchtha-
venpolitie in Charleroi te versterken 
en zo het verwijderingsbeleid doel-
treffender te maken. 
 
Op 19 februari bevonden er zich 
423 personen in de gesloten centra. 
Het is echter niet mogelijk ze vol-
gens hun veroordeling uit te split-
sen. 
 
De gesloten centra worden gebruikt 
om de gedwongen terugkeer te or-
ganiseren van mensen die weigeren 
aan hun vrijwillige terugkeer mee te 
werken. Prioriteit wordt gegeven 
aan de gedwongen terugkeer van 
criminelen en mensen die een pro-
bleem voor de openbare orde vor-
men. 
 

05.04  Denis Ducarme (MR): madame la secrétaire d'État, merci pour 

vos réponses. On y voit au moins un peu plus clair. Le permis n'est pas 
encore introduit. Il va l'être – c'est probablement vous qui allez introduire 
la demande de permis.  
 
Je m'étonne tout de même qu'il n'y ait pas, sur le plan local et quand on 
a l'ambition d'implémenter un projet comme celui-ci en plein centre-ville, 
une information aux riverains. Je ne pense pas qu'il y ait énormément 
de comparaisons à faire avec d'autres centres aujourd'hui – du moins 
de cette ampleur.  
 
Des informations se diffusent dans la presse. Il y en aura probablement 
davantage étant donné votre réponse ici. Les riverains et les commer-
çants ne sont pas plus informés que cela. Lorsqu'on met en place de 
tels  projets, il y a une sensibilité particulière. On ne peut le nier. Ce 
serait bien de travailler au contact local. 
 
À Charleroi, une cellule commerciale sur trois est vide. Le commerce 
souffre beaucoup. Vous allez implanter – du moins, vous le voulez – ce 
centre temporaire résidentiel sur une zone d'activité économique et en 
bordure d'une rue commerciale. Accrochez-vous bien, madame la Se-
crétaire d'État, parce que vous allez avoir des recours! Cela ne va pas 
se faire si facilement! Si l'on voulait voir ce dossier atterrir, je crains qu'il 
eût fallu travailler un peu plus au contact sur le terrain, dans la transpa-
rence et l'explication. Cela n'a pas été le cas. 
 

05.04  Denis Ducarme (MR): Nu 

begrijp ik een en ander beter. De 
vergunningsaanvraag moet nog in-
gediend worden en er valt weinig te 
vergelijken met de bestaande cen-
tra. 
 
Het verbaast me dat de omwonen-
den niet geïnformeerd werden, ge-
zien de locatie in het stadscentrum 
en de gevoeligheid van het dossier. 
De informatie sijpelt door via de 
pers. In Charleroi hebben de han-
delaars het zwaar te verduren en u 
vestigt dat centrum in een gebied 
voor economische activiteiten en 
grenzend aan een winkelstraat. Er 
zullen ongetwijfeld beroepsproce-
dures aangespannen worden. Om 
dat te vermijden had men transpa-
rant moeten zijn en het dossier aan 
de bevolking moeten uitleggen.  
 

05.05  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la secrétaire d'État, 

le débat sur les centres fermés pourrait durer des heures. Je sais qu'on 

05.05  Simon Moutquin (Ecolo-
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n'est pas d'accord. Je sais par contre qu'on peut être d'accord sur cer-
taines choses, par exemple la politique d'alternative à la détention que 
vous avez testée et mise en place et le fait de mettre la détention 
comme dernier recours, à condition qu'elle soit vraiment le dernier re-
cours. 
 
Il y a beaucoup de choses à dire sur les centres fermés. Je répète votre 
chiffre: 41 millions d'euros! Je veux dire qu'on est dans des situations 
budgétaires qui vont être catastrophiques ces prochaines années. Si on 
prend la politique globale de l'enfermement en Belgique, à savoir les 
217 euros par nuit par personne en plus de la construction des centres 
fermés,… Tout ce qu'on pourrait faire avec cet argent en termes d'inté-
gration ou de projet de retour mieux réfléchi! Je ne veux pas avoir une 
vision angélique. Je sais qu'il faut peut-être une combinaison des deux. 
Mais ce chiffre m'effraie vraiment à chaque fois. 
 
Vous avez commencé à mettre en place des projets de détention ou 
d'alternative à la détention qui doivent être importants et cohérents. Ce 
qui m'a inquiété dans le discours du bourgmestre de Charleroi, c'est ce 
lien entre trafic de stupéfiants et migration. À nouveau, je ne veux pas 
être angélique. Je ne dis pas qu'il ne peut pas exister. Mais, de la même 
manière qu'aujourd'hui, à la gare du Midi, on met la responsabilité uni-
quement sur vous ou que certains acteurs politiques vous pointent du 
doigt à tort, on doit être cohérent aussi par rapport à la question de 
Charleroi. Le trafic de drogue ne va pas se régler en ayant uniquement 
une attention sur ceux qui malheureusement sont exploités pour diffu-
ser de la drogue. Il faut une approche qui, certes, est sécuritaire mais 
qui est aussi sanitaire. Alors, résumer la question de la drogue à Char-
leroi à la question des migrants qu'on pourrait expulser avec toutes les 
voies de recours qui existent, c'est vraiment une vision très réduite de 
la réalité de Charleroi. Nous ne manquerons pas de suivre ces pro-
chains mois ce dossier qui n'est pas encore abouti. 
 

Groen): We delen niet dezelfde me-
ning over gesloten centra, maar we 
zijn het wel met elkaar eens over 
een beleid rond alternatieven voor 
detentie, als detentie echt pas als 
ultimum remedium ingezet wordt. 
De budgettaire situatie is rampzalig, 
en u gewaagt van een kostenraming 
van 41 miljoen euro. Het detentie-
beleid kost 217 euro per nacht per 
persoon, boven op de kosten voor 
de bouw van gesloten centra. Al dat 
geld zou besteed kunnen worden 
aan de integratie van nieuwkomers 
of aan een beter doordacht terug-
keerplan. Hoewel de oplossing wel-
licht ligt in een combinatie van die 
twee methoden, blijft dat een schrik-
barend bedrag! 
 
Wat me in de uitspraken van de bur-
gemeester van Charleroi zorgen 
baart, is de link die hij legt tussen 
drugshandel en migratie. We mo-
gen niet naïef zijn, maar het pro-
bleem van de drugshandel zullen 
we niet oplossen door enkel te fo-
cussen op de mensen die uitgebuit 
worden om te dealen. Dat probleem 
moet aangepakt worden met maat-
regelen voor veiligheid, maar ook uit 
een gezondheidsoogpunt. Het is 
kort door de bocht om de drugspro-
blematiek in Charleroi te verengen 
tot een migratieprobleem en de op-
lossing te zoeken in het verjagen 
van die migranten. We zullen dit 
dossier aandachtig blijven volgen. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

06 Question de Simon Moutquin à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "La situation dans l'Est du 

Congo" (55041705C) 

06 Vraag van Simon Moutquin aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De situatie in Oost-Congo" 

(55041705C) 
 

06.01  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la secrétaire d'État, 

la situation dans l'Est du Congo est catastrophique – et le mot catastro-
phique est beaucoup trop faible. Les milices du M23 avancent et chas-
sent quotidiennement des centaines de milliers de personnes de leur 
habitation. On estime que 6,7 millions de Congolais ont été déplacés, 
fuyant les horreurs de ces groupes rebelles soutenus par le Rwanda. 
Massacres, violences sexuelles, enrôlement des enfants pour faire la 
guerre, atrocités, il n'y a plus de limites à ce que le M23 est en train de 
commettre.   
 
La situation humanitaire à l'Est du Congo, malheureusement trop peu 

06.01  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): De humanitaire situatie in 
Oost-Congo is rampzalig: de door 
Rwanda gesteunde beweging M23 
heeft ongeveer 6,7 miljoen Congo-
lezen uit hun woonplaats verdreven. 
De wreedheden die door die rebel-
lenmilities gepleegd worden zijn on-
gezien en in een stad als Minova 
zijn er geen woningen, medische 
zorg of bijstand van enigerlei aard 
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visibilisée, est catastrophique. La ville de Minova, dans le Sud-Kivu en 
est un exemple. Tout y manque. Il n'y a ni logements de qualité, ni soins 
médicaux, ni aide psychologique, notamment envers les enfants et les 
femmes qui ont subi des violences sexuelles; il n'y a plus de vêtements 
ni d'eau. Selon l'ONG Oxfam, 133 000 personnes réfugiées manquent 
d'eau aujourd'hui dans la province. Des femmes doivent parcourir par-
fois 25 kilomètres pour se procurer quelques litres d'eau, s'exposant 
ainsi quotidiennement à la violence de ces groupes armés. Selon la di-
rectrice de l'ONG Oxfam, les besoins dépassent largement les res-
sources disponibles. Les sites sont surpeuplés, les gens dorment en 
plein air ou s'entassent dans des hangars, des hôpitaux et des écoles, 
ce qui rend ces infrastructures par ailleurs inutilisables. 
 
Madame la secrétaire d'État, quel soutien la Belgique – et votre minis-
tère – peut-elle apporter aux millions de réfugiés de l'Est de la Répu-
blique démocratique du Congo? Une politique de visas humanitaires 
sera-t-elle mise en place pour ces personnes?  
 
La Belgique, qui a une véritable expertise en matière de soutien aux 
victimes de violences sexuelles, mettra-t-elle en place des choses pour 
aider les acteurs sur place? C'est à mon avis une question qui peut 
également être posée à votre collègue ministre de la Coopération au 
développement. Allons-nous organiser d'éventuels rapatriements de 
victimes, notamment de violences sexuelles? Les services consulaires 
en République démocratique du Congo seront-ils renforcés? 
 

meer. Volgens Oxfam zijn de noden 
veel groter dan de in de provincie 
beschikbare middelen en is de infra-
structuur onbruikbaar.  
 
Hoe kan België deze vluchtelingen 
ondersteunen? Wordt er een beleid 
van humanitaire visa overwogen? 
Biedt België ter plaatse hulp aan de 
stakeholders inzake de preventie 
van seksueel geweld? Zullen wij 
slachtoffers repatriëren? Zullen de 
consulaire diensten in de DRC ver-
sterkt worden?  
 

06.02  Nicole de Moor, secrétaire d'État: Monsieur Moutquin, mes ser-

vices offrent un important soutien à la République démocratique du 
Congo et aux réfugiés congolais.  
 
Fedasil coordonne le programme de réinstallation grâce auquel les ré-
fugiés qui se trouvent dans des situations difficiles peuvent être réins-
tallés en Belgique. 
 
À l'automne 2023, 154 réfugiés ont été réinstallés depuis le Rwanda, et 
42 autres au cours des premiers mois de l'année. Actuellement, trois 
autres personnes de ce groupe de cas attendent leur transfert vers la 
Belgique. Depuis 2013, la Belgique a réinstallé 511 réfugiés congolais 
vulnérables en provenance de Tanzanie, d'Ouganda, de Zambie, du 
Burundi et du Rwanda. La Belgique s'est une fois encore engagée à 
réinstaller 150 réfugiés congolais du Rwanda en 2024. La mission de 
sélection par le Commissariat général aux réfugiés et aux apatrides 
(CGRA) est prévue en avril. Comme ailleurs, les Congolais peuvent 
aussi demander des visas humanitaires. 
 
En toute transparence, j'avoue qu'il n'est pas facile d'organiser une ré-
installation alors que l'accueil est en crise, mais nous le faisons.  
 
Je suis d'accord sur le fait que nous devons continuer à surveiller la 
situation dans l'Est du Congo. C'est également la position du gouverne-
ment belge. 
 
Outre les services d'asile et de migration, d'autres acteurs fédéraux sont 
aussi actifs selon leurs compétences respectives. Le gouvernement 
belge mène plusieurs programmes sur des crises oubliées comme celle 
à l'Est du Congo. Nous apportons également un soutien financier aux 
ONG belges et locales à cet effet ainsi qu'aux organisations gouverne-

06.02 Staatssecretaris Nicole de 

Moor: Mijn diensten steunen de 
Congolese vluchtelingen. Sinds 
2023 heeft Fedasil meer dan 700 
vluchtelingen uit Rwanda en elders 
hervestigd. België heeft zich er ook 
toe verbonden om in 2024 150 Con-
golese vluchtelingen uit Rwanda te 
hervestigen. De selectiemissie van 
het CGVS is voor april gepland.  
 
Hervestiging is niet eenvoudig 
omdat het opvangsysteem in crisis 
verkeert, maar de Congolezen 
kunnen humanitaire visa 
aanvragen. De federale overheid 
moet de ontwikkelingen in Congo 
actief opvolgen. We steunen de 
Belgische en lokale ngo's en de 
overheidsorganisaties financieel. 
De minister van Ontwikkelings-
samenwerking verleent steun aan 
de vluchtelingenkampen en 
psychosociale hulp na seksueel 
geweld. Met name de minister van 
Volksgezondheid is bevoegd voor 
de begeleiding van de slachtoffers 
van seksueel geweld. 
 
De minister van Buitenlandse Zaken 
zal u een antwoord kunnen bezor-
gen in verband met de Belgische 
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mentales comme le Haut-Commissariat des Nations  Unies pour les ré-
fugiés (HCR) et l'Organisation internationale pour les migrations (OIM).  
 
La ministre de la Coopération au développement apporte un soutien 
aux camps de réfugiés et un soutien psychosocial après des violences 
sexuelles. Le ministre de la Santé est également responsable du traite-
ment des victimes de violences sexuelles. L'accueil humain dans la ré-
gion devrait être l'objectif majeur tant de la politique migratoire que de 
celle de la coopération au développement. 
 
Sur la question relative au fonctionnement de l’ambassade de Belgique 
et de la section consulaire, je vous invite à vous adresser à la ministre 
des Affaires étrangères. 
 

ambassade en de consulaire afde-
ling. 
 

06.03  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Merci, madame la secrétaire 

d’État. Je suis fier et heureux d’apprendre que la Belgique coordonne 
le programme de réinstallation; je l’ignorais et je vous remercie pour le 
travail effectué. Je sais que la présidence du Conseil européen n’est 
pas l’endroit où tout va se régler, mais la Belgique assure-t-elle cette 
coordination au niveau européen ou uniquement à l’échelle belge? 
 
Vu l’ampleur de la catastrophe, il faudrait peut-être inscrire ce point à 
l’ordre du jour d’une réunion, afin de voir si un programme de réinstal-
lation est envisagé au niveau européen. Je pense en effet que la situa-
tion est dramatique et que nous allons droit dans le mur pour ce qui 
concerne la question des violences sexuelles, qui sont utilisées comme 
arme de guerre dans la région. Nous connaissons les travaux du doc-
teur Mukwege en la matière, et je pense qu’il y a vraiment des mesures 
à mettre en œuvre à ce niveau-là. 
 
Je suis d’accord avec vous sur le fait que la réinstallation dans le cadre 
d’une crise de l’accueil est compliquée. Cette crise est d’autant plus 
compliquée quand certains collègues de cette commission essaient de 
défendre, dans une logique parfois sous-régionaliste et sous-localiste, 
l’absence d’installation de tel ou tel centre dans leur commune. C’est 
une catastrophe pour la réponse collective que nous devons apporter. 
 

06.03  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Ik dank u voor het coördina-
tiewerk van Fedasil. Hoewel dat 
hervestigingsprogramma enkel be-
trekking heeft op België, zou het 
toch op het Europese niveau over-
wogen moeten worden. We moeten 
maatregelen nemen om het seksu-
ele geweld dat in de regio als oor-
logswapen ingezet wordt, te bestrij-
den. Hervestiging in het kader van 
een opvangcrisis is inderdaad inge-
wikkeld, temeer daar bepaalde col-
lega’s gekant zijn tegen de oprich-
ting van centra in hun gemeente en 
bijgevolg niet malen om de collec-
tieve ambitie. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Simon Moutquin à Nicole de Moor (Asile et Migration) sur "Les campagnes de dissua-

sion menées par des partis politiques" (55041707C) 

07 Vraag van Simon Moutquin aan Nicole de Moor (Asiel en Migratie) over "De door politieke partijen 

opgezette ontradingscampagnes" (55041707C) 
 

07.01  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Monsieur le président, ma der-

nière question porte sur des campagnes que le Vlaams Belang et les 
jeunes N-VA mènent en Afghanistan pour dissuader des personnes 
afghanes de venir en Belgique. 
 
Sous le nom de "Belgium Info", le Vlaams Belang décourage ainsi les 
Afghans de migrer vers la Belgique en leur disant qu'ils finiraient à la 
rue et qu'ils n'atteindraient pas le Royaume-Uni. Comme si la situation 
des Afghans, notamment des femmes afghanes, n'était apparemment 
pas dans les encyclopédies de ces partis. 
 
Il est profondément inquiétant que des partis politiques s'arrogent le 
droit d'aller mener de telles campagnes dans des pays par ailleurs aux 

07.01  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Onder de naam Belgium 
Info voeren het Vlaams Belang en 
Jong N-VA campagnes om Afgha-
nen te ontmoedigen naar België te 
komen, door hun te vertellen dat ze 
Groot-Brittannië niet zullen berei-
ken.  
 
Het is zeer verontrustend dat er een 
dergelijk initiatief genomen wordt 
ten aanzien van een land dat in han-
den is van de taliban, temeer daar 
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mains des talibans sous un nom qui paraît officiel. Ils mènent des cam-
pagnes qui tombent dans vos compétences et celles du gouvernement. 
C'est démocratiquement inacceptable. 
 
Madame la secrétaire d'État, avez-vous eu connaissance de ces cam-
pagnes de dissuasion? Avez-vous pris des contacts avec le Vlaams Be-
lang et les jeunes N-VA au sujet de ces campagnes de dissuasion? Ces 
partis ont-ils eu des contacts directs avec l'Office des étrangers? 
 
Créer une page Facebook qui ressemble fortement à celle d'un État 
pour délivrer un message politique ne s'apparente-t-il pas à un flou juri-
dique, à une usurpation d'identité? Que pensez-vous de cette question? 
 
Que comptez-vous faire pour vous s'assurer que la politique migratoire 
belge ne soit pas détournée par des partis politiques à quelques mois 
des élections pour énerver un électorat qui, malheureusement, a peur 
de ces questions-là? 
 

er een officieel klinkende naam ge-
bruikt wordt. 
 
Bent u op de hoogte van die ontra-
dingscampagnes? Hebt u hierom-
trent contact opgenomen met het 
Vlaams Belang of Jong N-VA? 
Staan de partijen in kwestie in con-
tact met de Dienst Vreemdelingen-
zaken? Komt het aanmaken van 
een Facebookpagina die lijkt op een 
officiële website niet neer op identi-
teitsfraude? Zult u erop toezien dat 
het migratiebeleid niet gekaapt 
wordt door politieke partijen die in-
spelen op de angsten van een deel 
van het electoraat? 
 

07.02  Nicole de Moor, secrétaire d'État: Monsieur Moutquin, j'ai en 

effet pris note de cette campagne, mais ni moi ni mes services ne 
sommes en contact avec les parties prenantes. Par ailleurs, je trouve 
un peu particulier de lancer une campagne de dissuasion dans un pays 
où la situation est si instable et pour lequel le niveau de protection est 
relativement élevé. 
 
L'Office des étrangers m'a déjà indiqué que les campagnes d'informa-
tion via les réseaux sociaux n'étaient pas très efficaces en Afghanistan, 
étant donné l'accès limité à internet et aux smartphones.  
 

07.02 Staatssecretaris Nicole de 

Moor: Ik heb akte genomen van die 
campagne, maar noch mijn dien-
sten noch ikzelf zijn erbij betrokken. 
Ik vind het ongepast om dergelijke 
campagnes te voeren in een land 
dat zo onstabiel is en terecht in aan-
merking moet kunnen komen voor 
een hoog beschermingsniveau. Ge-
let op de beperkte internettoegang 
in dat land zijn campagnes via de 
sociale netwerken er sowieso wei-
nig doeltreffend.  
 

07.03  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la secrétaire d'État, 

j'espère que les montants investis dans ces campagnes de dissuasion 
ne ressemblent pas aux millions que ces partis investissent ici au profit 
des multinationales, mais c'est un autre débat. 
 
Quoi qu'il en soit, vous avez utilisé le mot "particulier". C'est inquiétant 
sur le plan démocratique. Des mesures doivent être prises, ne fût-ce 
que pour contrer les usurpations d'identité sur internet. C'est extrême-
ment grave pour la démocratie et pour les gens qui habitent là-bas et 
qui fuient une réalité atroce, mais également pour le débat politique, car 
celui-ci devra se dérouler sereinement dans les prochains mois au sujet 
de cette question migratoire. 
 

07.03  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Ik hoop dat de bedragen die 
in deze campagnes geïnvesteerd 
worden niet in de buurt komen van 
de miljoenen euro die deze partijen 
hier investeren ten voordele van 
multinationals.  
 
Deze campagnes, die veel wegheb-
ben van identiteitsdiefstal op het in-
ternet, zijn erg zorgwekkend voor de 
democratie, voor de Afghanen die 
op de vlucht zijn voor een verschrik-
kelijke realiteit, en ook voor het de-
bat over deze kwestie, dat op een 
serene manier gevoerd zou moeten 
worden.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
La réunion publique de commission est levée à 17 h 02. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.02 uur. 
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